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Marek Mencl: Postavit model 
Bradavic z Lega trvalo tisíce hodin
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Aimtec Open Race
18. května 2024

aimtecopenrace.cz

zÁVODY PRO CELOU RODINU

aktivity pro děti

nové trasy 30/55km

www.denvevzduchu.czwww.denvevzduchu.cz
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letiště Plasyletiště Plasy

www.denvevzduchu.czwww.denvevzduchu.cz

27. - 28. 4. 202427. - 28. 4. 202427. - 28. 4. 202427. - 28. 4. 202427. - 28. 4. 202427. - 28. 4. 2024

Soutěž přirozené krásy, milého 
vystupování a osobitého ducha
v Zoologické a botanické zahradě města Plzně

22. června od 14:00

Sdružení přátel
Zoologické a botanické zahrady

města Plzně

https://www.facebook.com/kvetinovadivkaplzen
Případné dotazy na tel.: 725 001 006 u p. Lenky Heindlové, ředitelky soutěže.

Přihlášky posílejte do 15. května 2024 na email:
salon@salon-magnolie.cz



Vážení čtenáři,  
obyvatelé Plzeňského kraje,
opět máte možnost nahlédnout do na-
šeho periodika, které vám přináší infor-
mace z dění v našem kraji. Dovolte mi 
pozvat vás na každoroční show moder-
ních i historických letadel Den ve vzdu-
chu 2024, která se koná poslední dub-
nový víkend v Plasích. V témže termínu 
pořádáme v  plzeňském Škodalandu  
9. ročník Půlmaratonu Plzeňského kraje 
s  bohatým doprovodným programem. 
Rádi bychom vás seznámili i  s oslava-
mi konce války, které si připomeneme 
v prvních květnových dnech a které 
vyvrcholí 6. května hlavní vzpomínko-
vou akcí u památníku Díky, Ameriko! 
Zapojit se můžete i do charitativního 
projektu DEKApro, jehož výnos bude 
věnován Hospicu svatého Lazara v Plz-
ni. Možná vás zaujme i rozhovor s Mar-
kem Menclem, který zaregistroval svůj 
obří model Bradavic z Harryho Pottera 
do České knihy rekordů. Lego je nejen 
jeho hobby, ale dokonce ho i živí. Od-
kryjte s námi vášeň a zapálení pro věci, 
které většina z nás v dospělosti opustila. 
A pokud na výlet po kraji či za jeho hra-
nice vyrazíte vlakem či autobusem, pak 
nezapomeňte, že můžete využít cenově 
zvýhodněnou jízdenku naší integrované 
dopravy s názvem Turista Plzeňskem 
a Turista Plzeňskem a Bavorskem.

Nezbývá mi, než vám popřát dob-
ře strávený čas a  načerpání inspirace 
z naší nabídky.

Rudolf Špoták,
společně s Radou Plzeňského kraje 
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V sobotu 18. května se koná další ročník 
Plzeňských dvorků. Do populární akce 
se letos zapojí i krajský úřad, jenž otevře 
své dvorky ve vnitrobloku mezi Škrou-
povou a Petákovou ulicí a po celý den 
tu bude probíhat přehlídka Základních 
uměleckých škol. Plzeňské dvorky se 
otevírají mezi 10. a 18. hodinou. Některé 
jsou zařazené do tras komentovaných 
prohlídek, další nabízejí program a po 
dalších vás provede oblíbená stopovač-
ka. Akce je přístupná zdarma. Více na 
www.plzenskedvorky.cz.

Své dvorky otevře i kraj

Čtrnáctý ročník Žonglobalizace zve od 20. do 26. května do světa nového cirkusu. 
Každý den od středy do neděle se v parku U Ježíška v Plzni odehrají novocirkusová 
představení a kabarety, workshopy, ukázkové lekce a další aktivity. Program festivalu 
je nabitý a diváci se mohou těšit na vrcholovou akrobacii na zemi i ve vzduchu, žonglo-
vání, cyr Wheel atd. Další informace najdete na www.zonglobalizace.cz. 

Žonglobalizace už počtrnácté

Ve dnech 25. až 28. dubna se uskuteční třetí ročník Dnů dobrovolnictví. Ty představují 
nejrozmanitější dobrovolnické aktivity, v nichž může přiložit ruku k dílu každý bez 
ohledu na věk. Letos se budou konat na řadě míst kraje a návštěvníci se tak budou moci 
seznámit s dobrovolnickými aktivitami nejen teoreticky, ale doslova i na vlastní kůži.

Například rokycanská knihovna zve na SWAP oblečení pro ženy. Léčebna v Janově 
zase uvítá silné pracovité ruce, které pomohou s vyklizením nepotřebných věcí ze 
skladu. Pracanty potřebuje i stacionář Plamínek v Merklíně u Přeštic, kde je zapo-
třebí umýt okna. Tachovský spolek SmeTu zve děti i dospělé za loutkami, holýšovský 
Magnet láká na DOBROopékačku a ve Spáleném Poříčí se otevře veřejnosti komu-
nitní klub Dycky spolu! Více na www.dnydobrovolnictvi.cz. 

Oslava dobrovolnictví

20.–26. 5. 2024

U Ježíška

festival nového cirkusu v Plzni

Kompletní program
zonglobalizace.cz
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Sedm set háčkovaných dek – ta-
ková je bilance charitativního pro-
jektu Deka pro Hospic sv. Lazara, 
který pořádal spolek Náš Touš-
kov a  obec Kozolupy od 25. září 
2022. Cílem bylo nejen získat 
peníze na podporu domácí hos-
picové péče, ale také pokrýt cy-
klostezku mezi Kozolupy a Měs-
tem Touškovem háčkovanými 
a pletenými dekami. Cyklostezka 
měří 747 metrů, a tak bylo třeba 
vyrobit 415 dek. 

Háčkování příběhů
V průběhu projektu aktivita DE-
KApro propojila generace, rozši-
řovala povědomí o  domácí hos-
picové a paliativní péči a prožila 
několik dojemných příběhů. 

Na jaře 2023 vznikla deka v po-
době americké vlajky určená vete-
ránovi Georgi Thomsonovi, který 
sloužil u  16. obrněné divize jako 
mechanik tanku Sherman. Deku 
předali zástupci iniciativy jeho 
zeťovi symbolicky u tanku Sher-
man. Od George Thomsona pak 
přišlo krásné video a slova díků nejen za deku, ale také za ne-
konečný vděk Plzeňanů za osvobození Plzně a okolí. 

Další krásný příběh se napsal v  Dětském domě Nepomuk. 
Zde v dubnu 2023 proběhla beseda spojená s háčkováním. Děti 
byly nadšené, debatovaly o smrti, hospici, háčkování a pletení. 
Společně se pak naučily základní háčkovaný řetízek a vyrobi-

Deka pro hospic pokryje cyklostezku

Domažlická nemocnice začala poskytovat praxi německým stu-
dentkám oboru praktická sestra. Děje se tak na základě smlou-
vy o zajištění praktické výuky, kterou uzavřely loni na podzim 
Plzeňský kraj a nemocnice s Odbornou školou ošetřovatelství 
v Bad Kötztingu a zemským okresem Cham. Počátkem jara na-
stoupila do nemocnice první studentka, kterou tu čekaly dva 
týdny praxe na dětském oddělení, kde se pod dohledem zku-
šené české sestry učila například měřit dětským pacientům 
vitální funkce nebo podávat injekce či léky. Letos nemocnice 

poskytne praxi celkem čtyřem německým studentkám. V příš-
tích letech bude jejich počet narůstat. První studentka si praxi 
pochvalovala: „Jsem tu velmi spokojená. Je tu hezké prostředí 
a  kolektiv mě přijal vlídně a  baví mě práce s  malými dětmi,“ 
říká Justyna Vörösova. Domažlická nemocnice je jedna z mála 
českých nemocnic, která má mezinárodní certifikát kvality 
ISO 9001:2015, a vůbec první, která si v roce 2019 nechala zhoto-
vit audit k akreditaci pro celou nemocnici u prestižní auditor-
ské společnosti TÜV SÜD z Německa. 

Sestry z Německa získávají 
praxi v Domažlicích

ly si náramek s  korálky. Za pár 
týdnů se naučily babiččin čtve-
rec a nakonec přispěly deseti de- 
kami. 

Prvního listopadu 2023 bylo jas-
né, že cíl propojit obce po cyklos-
tezce je splněn.

Přijďte se podívat
Od středy 1. května můžete na-
vštívit výstavu ve vstupní hale 
Krajského úřadu Plzeňského kraje 
ve Škroupově 18 v Plzni. Zde uvi-
díte DEKApro v obrazech a ukáz-
ku několika dek. 

Všechny si je pak můžete při-
jít prohlédnout přímo na cyk-
lostezku. DEKApro NA STEZCE 
se uskuteční 18. května a  bude 
vyvrcholením celého snažení.  
Organizátoři se pokusí o zápis do 
České knihy rekordů. A návštěv-
níkům od 13 do 17 h na cyklo- 
stezce mezi Kozolupy a  Městem 
Touškov nabídnou i  bohatý kul-
turní program. Do něj se zapojí 
Hospic Band složený z  ošetřo-
vatelů a  primáře lůžkové části 

Hospice, mladá nadějná kapela La Kornjača, Pavel a Charlotta 
Režných z muzikálového souboru DJKT a Dan Bárta s dopro- 
vodem.

Na závěrečnou akci hledá DEKApro dobrovolníky, neváhejte 
se jim tedy ozvat. 
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Jaro se probouzí a s ním přichází i slunečné a teplé víkendy. Tak 
proč nevyrazit za poznáváním krás našeho kraje nebo sousedního 
Bavorska či Jihočeského kraje! K tomu můžete využít zvýhodněné 
turistické jízdenky Turista Plzeňskem a Turista Plzeňskem a Ba-
vorskem.

Milovníci přírody jistě ocení, že díky těmto jízdenkám jsou vý-
lety do Národního parku Šumava, jižních Čech i  do sousedního 
národního parku Bavorský les cenově dostupnější. Rozhled do 
probouzející se jarní krajiny ze šumavských dominant, jako je Vel-

ký Javor, Ostrý, Luzný nebo třeba Třístoličník, bude jistě úchvatný. 
Stejně tak se můžete pokochat výhledem z jihočeských rozhleden 
Zadov, Kbíl u Strakonic, Libín u Strakonic nebo třeba z vyhlídkové 
věže nad Soumarským rašeliništěm. Více tipů na výlety najdete na 
stránkách www.idpk.cz.

Turistické jízdenky lze zakoupit ve všech autobusech v barvách 
Plzeňského kraje, ve vlacích od průvodčích, na nádraží v poklad-
ně, v mobilní aplikaci Virtuální karta, v e-shopu dopravce nebo na 
stránkách idpk.cz či v mobilní aplikaci Můj vlak.

Vyrazte na výlet  
s turistickou jízdenkou

Za méně peněz více staveb
Zní to trochu paradoxně, ale je to skutečnost. Správa a údržba 
silnic Plzeňského kraje dokáže v  posledních letech díky vý-
běrovým řízením podstatně snížit předpokládané náklady na 
silniční stavby. Účastníci výběrového řízení nabízejí v soutěži 
co nejnižší částky. Není výjimkou cena až o 40 % nižší, samo-
zřejmě při dodržení všech parametrů. 

Vítěz, který získá zakázku za nejnižší cenu, už nemůže v prů-
běhu stavby snadno navyšovat cenu kvůli vícenákladům, jako je 
třeba větší spotřeba materiálu, nutnost změnit technologii a po-
dobně. 

 Prozatím největší úsporu vykázala v prvním čtvrtletí letoš-
ního roku plánovaná stavba okružní křižovatky v Kozolupech. 
Předpokládaná hodnota zakázky byla téměř 25 milionů. Vítěz 
soutěže nabídl něco přes 12 milionů. Úspora tak přesáhla pa-
desát procent. Díky úsporám SÚSPK může podstatně navýšit 
počet nových staveb i  pokračovat v  rozpracovaných projek-
tech. 

Jednou z významných staveb v loňském roce byla stavba okruž-
ní křižovatky v Kolinci (na snímku). V tomto případě byl rozpo-
čet vyrovnaný.

bez MHD Plzeň s MHD Plzeň

Turista Plzeňskem jednotlivec 140 Kč 190 Kč

Turista Plzeňskem skupina/rodina 260 Kč 360 Kč

Turista Plzeňskem a Bavorskem jednotlivec 240 Kč není možné

Turista Plzeňskem a Bavorskem skupina/rodina 360 Kč není možné

CELODENNÍ TURISTICKÉ JÍZDENKY
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Jednou z  klíčových iniciativ byl projekt Daleko hleď 2023. Jeho hlavním 
posláním bylo nabídnout dětem alternativy k trávení volného času, které 
by je odvedly od potenciálně rizikového chování. Projekt se zaměřil na 

jejich osobní rozvoj a na rozvíjení sociálních a vzdělávacích dovedností. Ak-
tivity zahrnovaly například volnočasové kluby, jednodenní i vícedenní kurzy, 
ale také finanční podporu pro rodiny. 

A výsledek? Pozitivní vliv na sociální a vzdělávací kompetence dětí, což jim ote-
vírá mnohem lepší příležitosti ve vzdělávacím systému i v osobním životě.

Vzhledem k rychlému vývoji technologií a s tím spojenými riziky kraj rovněž 
inicioval projekt Kraje pro bezpečný internet. Jeho cílem bylo zvýšit povědomí 
o možných hrozbách a naučit veřejnost, jak se proti nim chránit. Prostřednic-
tvím on-line kvízů, seminářů a webinářů se zaměřil na snížení míry kyberne-
tické kriminality a elektronického násilí. Podařilo se zapojit více než 32 tisíc 
účastníků, což je úžasné číslo. 

S ohledem na specifické potřeby ukrajinských mladistvých v Plzni byl rea-
lizován projekt Tlumočník-preventista. Ten se zaměřil na vytvoření proško-
leného týmu tlumočníků-preventistů, kteří pracují s ukrajinskými teenage-
ry, aby je ochránili před rizikem stát se obětí či pachatelem trestné činnosti. 
Aktivity projektu byly zaměřeny především na prevenci rizikového chování 
a snížení zranitelnosti těchto mladistvých vůči sociálně patologickým jevům.

Projekty realizované v roce 2023 ukazují, že kraj rozhodně nezanedbává před-
cházení kriminalitě prostřednictvím osvěty, vzdělávání a aktivního zapojení obča-
nů. Poskytuje nejen cenné zdroje a podporu mladým lidem a jejich rodinám, ale 
také zvyšuje povědomí o rizicích spojených s moderními technologiemi. 

Co je ale nejdůležitější: výsledky těchto projektů nepředstavují jen čísla do ta-
bulek, ale hlavně příběhy jednotlivců a komunit, kterým se kraj snaží měnit život 
k lepšímu. Děti a mladiství, kteří se účastnili projektů, získali nejen nové doved-
nosti a záliby, ale také se naučili, jak chránit sebe a své blízké v digitálním světě. 
Rodiny pocítily větší podporu a porozumění ze strany státu. A celkově se zvýšila 
úroveň veřejného povědomí o důležitosti prevence kriminality. 

Kriminalitu v ulicích  
snižujeme účinnou prevencí 

Náš kraj v uplynulém roce pracoval na celé řadě projektů zaměřených na prevenci 
kriminality mládeže. Díky úzké spolupráci s Ministerstvem vnitra ČR se podařilo 

zrealizovat projekty, které si kladly za cíl nejen snížit kriminalitu, ale také poskytnout 
mladým lidem nástroje a znalosti pro bezpečnější a smysluplnější život. 

Na slovíčko  
s Pavlínou Kučerovou,  
koordinátorkou  
prevence kriminality  
Plzeňského kraje 

Jaké byly hlavní výzvy při realizaci projektů 
zaměřených na prevenci kriminality mlá-
deže?
Hlavní výzvou bylo najít účinné způsoby, jak 
oslovit a zapojit mládež do našich programů, 
zejména v  kontextu moderních technologií 
a sociálních médií. Dalším úkolem bylo zajis-
tit, aby naše aktivity byly přístupné a atrak-
tivní pro různorodou skupinu mladých lidí 
s odlišnými zájmy a potřebami.

Jaké přínosy považujete za nejvýznamnější?
Jednoznačně největším přínosem je pozitiv-
ní změna v chování a postojích mladých lidí, 
kterých se projekty dotkly. Vidíme zlepšení 
v jejich sociálních a vzdělávacích dovednos-
tech, což jim pomáhá lépe se uplatnit ve spo-
lečnosti. Dále také posílení vazeb mezi rodi-
nami a majoritní společností, což vede k větší 
vzájemné podpoře a porozumění.

Jaký význam má podle vás spolupráce 
s vládními a nevládními organizacemi v ob-
lasti prevence kriminality?
Je naprosto klíčová. Umožňuje nám to spo-
jit síly, sdílet odborné znalosti a  zdroje, což 
zvyšuje efektivitu našich projektů. Díky této 
spolupráci můžeme také zajistit udržitelnost 
tohoto našeho snažení, což je pro dosažení 
dlouhodobějších pozitivních výsledků v pre-
venci kriminality nezbytné.

Vzhledem k rychlému vývoji 
technologií a s tím spojenými  
riziky kraj rovněž inicioval projekt  
Kraje pro bezpečný internet.

„



Š
K

O
L

S
T

V
Í

www.youtube.com/plzenskykraj_cze 7

Velký zájem projevili uchazeči také o  obor Ekonomika 
a podnikání se zaměřením na cestovní ruch na Střední 
škole obchodu, užitého umění a designu v Plzni. Na tři-

cet míst zaznamenala škola 203 přihlášených, z toho 83 přihlá-
šených s prioritou 1. Doslova tlačenice je také o třicet míst na 
oboru Pedagogické lyceum se zaměřením na tělesnou výchovu. 
Sem přišlo 160 přihlášek, z toho osmdesát s prioritou jedna. 

Z učebních oborů bylo nejvíce přihlášených na obor Mechanik 
opravář motorových vozidel na SPŠ dopravní – 273 přihlášek na 
60 nabízených míst, z toho 103 přihlášených s prioritou 1, Truhlář 
na SOU stavebním v Plzni - 143 přihlášených na 36 nabízených 
míst, z toho 54 s prioritou 1, a obor Instalatér na SOU stavebním 
v Plzni - 120 zájemců na 36 míst, z  toho 46 s prioritou 1. Vel-
ký zájem je také o obor Elektrikář na SOU elektrotechnickém 
v Plzni.

Nový systém podaných přihlášek si oslovení rodiče deváťáků 
zpravidla chválí. Přes počáteční problémy informačního sys-
tému DIPSY bylo podání přihlášky rychlé, přehledné a přihla-
šování přes bankovní identitu usnadnilo vyplňování osobních 
údajů o uchazeči i jeho zákonném zástupci.

Poděkování patří zástupcům základních škol, kteří uchaze-
čům s vyplňováním elektronických přihlášek pomáhali a při-
spěli tak k tomu, že většina přihlášek byla podaná elektronicky 
prostřednictvím systému DIPSY.

Ředitelům středních škol však nový a  neotestovaný systém 
přinesl řadu komplikací, zejména extrémně zvýšenou adminis-
trativní zátěž. Problém způsobila evidence uchazečů ze zahra-
ničí, neúplné či chybně vyplněné přihlášky a chybějící kontaktní 
údaje na zákonné zástupce. Nemalý problém způsobily dupli-
citně podané přihlášky jednoho uchazeče a přihlášky uchazečů, 
kteří se zároveň hlásili do oborů s talentovou zkouškou. Pro ty 
v letošním roce platila dvojí legislativa, neboť přihlášku do obo-
rů s  talentovou zkouškou podávali uchazeči v  listopadu pod-
le starých právních předpisů na papírovém tiskopisu, který se 
v novém roce musel přenést do informačního systému DIPSY. 
Všechny problémy se však díky mimořádné pečlivosti a  nad-
standardní práci zaměstnanců středních škol podařilo včas od-
stranit a koncem března obdrželi uchazeči pozvánky k jednot-
ným přijímacím zkouškám.

Přihlašování na střední  
školy proběhlo poprvé  

elektronicky
Celkem 23 430 přihlášek ke studiu přijaly letos střední školy v Plzeňském kraji. 

Největší zájem byl o Obchodní akademii v Plzni a o obor Kosmetické služby  
na plzeňské ISŠ živnostenské. 

V  pátek 12. dubna proběhly přijímací zkoušky na maturit-
ní obory, v pondělí 15. dubna byl pak ještě druhý termín. Pro 
uchazeče o studium na víceletých gymnáziích jsou didaktické 
testy naplánované na 16. a 17. dubna. Vždy se započítává lepší 
výsledek z obou testů, který obdrží všechny střední školy, kam 
budoucí žák podal přihlášku.

Výsledky přijímacího řízení budou známy 15. května, a  to opět 
prostřednictvím systému DIPSY, ale také přímo ve školách. Každý 
uchazeč bude přijat pouze na jednu střední školu, podle priority, 
kterou uvedl v  přihlášce. Pro neúspěšné uchazeče bude již 
20. května vyhlášeno druhé kolo přijímacího řízení do oborů, které 
v prvním kole nebyly naplněny. Přihlášky bude možné podávat do 
24. května stejným způsobem jako v prvním kole. Kdo ovšem v prv-
ním kole jednotné přijímací zkoušky nedělal, ten se může hlásit 
opět pouze na obor bez zkoušek.
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Postavit model  
Bradavic z Lega  

trvalo tisíce hodin

Marek Mencl je stavitel. A ne ledajaký: staví impozantní modely z Lega.  
Mimo jiné postavil největší model pohádkových Bradavic, který měří 4,5 x 5,5 x 2,65 m, 

je zapsaný v České knize rekordů a prohlédnout si ho můžete na zámku v Blatné. 

autor: Markéta Čekanová / foto: archiv Marka Mencla
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„Když si muž v pětatřiceti staví z Lega, může si někdo myslet, že je 
blázen. Ale po pravdě řečeno mi to lidé říkají čím dál míň. Už to-
tiž dospěla generace, která v devadesátých letech na Legu vyrostla. 
Teď jsme dospělí a máme peníze – a protože Lego milujeme pořád, 
můžeme si dovolit ho kupovat. Takže podobných bláznů, jako jsem 
já, je hodně,“ přemítá Marek Mencl. 

Váš model Bradavic je zapsaný v České knize rekordů. Co Gui-
nessova kniha rekordů? Už se vám ozvali?
Neozvali. Ačkoli jsem jim psal já i kolegové z výstavy Czech, pod 
kterou ten model patří. Ale Guinessova kniha rekordů by ten re-
kord potřebovala skutečně ověřit. Tedy přepočítat kostičky. A to by 
znamenalo celý model rozebrat a pak znovu postavit. A to se mi, po 
pravdě řečeno, moc nechce, protože k tomu nemám žádné plány.

Čili kdybyste Bradavice rozebral, tak už je znovu nepostavíte?
Postavím, ale jinak. A vzhledem k tomu, že jsem to stavěl tři tisíce 
hodin, tak bych ani neměl motivaci stavět to znovu jenom proto, že 
jsme museli počítat kostičky, jestli je jich opravdu milion.

Jak jste si počítal ty hodiny? Dělal jste si zápisky?
To by bylo ideální, ale v tomhle nemám systém. Je to jen odhad. 

Jak to vypadalo, když jste si kostky pro stavbu objednával? Přijel 
k vám domů kamion se spoustou krabic Lega?
Z běžných stavebnic se stavět nedalo, a tak jsem musel objednávat 
ve specializovaných obchodech, které prodávají jednotlivé kostič-
ky. A pak jezdila dodávka České pošty, třeba i každý den a s ně-
kolika balíky najednou. Přinejmenším polovinu toho hradu tedy 
ten náš pošťák k nám domů nanosil. Ten hrad váží odhadem tunu, 
takže on navzpíral určitě půl tuny. Nikdy jsem se mu za to neomlu-
vil – tak snad takhle dodatečně. 

Hrad má tedy 4,5 x 5,5 x 2,65 metru a váží tunu. Jak se stěhuje na 
výstavy?
Právě proto je rozebíratelný na asi sedmdesát menších celků, jako 
jsou věže, budovy nebo střechy. Rozebrat ho trvá pár hodin. Pak 
se naskládá na palety, převeze se a pak ho zase asi dvacet hodin 
sestavuju zpátky. 

V jednom rozhovoru jste prozradil, že vás při stavění nejvíc ne-
bavily skály. Proč?
Protože je jich patnáct metrů. A je to vlastně jen hmota, která tvoří 
okolí hradu. Šedivé kostičky, které cvakáte a cvakáte a nic kreativní-
ho na tom nevymyslíte. Po pěti metrech mě to přestalo bavit, pro-
tože to bylo pořád stejné – a přitom toho ještě strašně moc chybělo. 

Kolik stavebnic Lega máte celkem? A máte spočítáno, kolik peněz 
tenhle váš koníček už spolykal?
Cenu celé své sbírky spočítanou nemám – možná i pro zdraví 
mé ženy je lepší, že to nevím. Ale mýma rukama už prošly tisíce 
stavebnic.

Mám si tedy představit spoustu sestavených věcí, nebo spíš 
spoustu krabic?
Standardní život stavebnice u  mne doma vypadá tak, že si ji 
přinesu domů, postavím, pokochám se, nechám děti, aby si ji 
taky užily, pak ji zase rozeberu, dílky pečlivě rozdělím do své-
ho přihrádkového systému – a pak z nich už stavím své vlastní 
věci, které si vymýšlím. 

Nemá vaše žena svatozář?
Má! Já ji chválím, kudy chodím. Ona navíc k Legu vůbec žádný 
vztah nemá.

Vzpomenete si na svoji úplně první stavebnici Lego, kterou 
jste dostal?
Pamatuji si na několik stavebnic, s nimiž jsem si v dětství hrál 
nejvíc, ale která byla úplně první, to už nevím. 

A která vás nejvíc bavila?
Vzpomínám si na westernovou pevnost, s  tou jsem si hrál 
opravdu hodně. Vybavuje se mi i jedna menší pirátská lodička, 
podmořská ponorka… To jsou věci, které se mi vybaví, jak jsem 
je rozbalil pod stromečkem a jak jsem byl nadšený. 

Stavíte i modely podle skutečnosti, třeba skutečné hrady nebo 
zříceniny?
Tomu se vyhýbám. 

Proč?
Z lenosti. Abych nemusel dodržovat realitu, měřítko, tvary, barvy. 
Přeci jen rád popouštím uzdu fantazii. Navíc na začátku stavění 
sice mám vizi, co chci postavit, ale v průběhu stavby jsem limi-
tován tím, jaké mám k dispozici kostky. Nebo mě najednou něco 
napadne, a tak to zrealizuju. 

Podle výpočtů dánského profesora matematiky Sorena Eilerse 
prý jdou tři klasické dílky Lega spojit 1 060 způsoby. A šest 
kostek už spojíte do 915 milionů variant. Co tomu říkáte? 
To dokládá, jak je ta stavebnice neuvěřitelně variabilní a  jaké 
nabízí bohaté možnosti.

Vy kostky rád používáte jinak, než je popsáno v návodu. Do-
četla jsem se, že jste třeba postavil dýni z koleček od auta nebo 
že jste vytvořil vzducholoď, kterou řídí humanoidi s medvědí 
hlavou. To jsou největší kuriozity, které jste postavil?
Snažím se nacházet věci a témata, která ještě nikdy nikdo nepo-
stavil. Je to pro mne zajímavější než překonávat rekordy v roz-
měrech stavby. 

Máte ještě nějaké nesplněné sny, co byste chtěl z Lega posta-
vit?
V hlavě nosím pořád spoustu nápadů. Když jeden model posta-
vím, začínám s dalším. Ale času není dost.

V  Podcastu Plzeňského kraje ještě uslyšíte, jakým způsobem stavěl Marek Mencl 
hrad bez plánů, proč má rád zříceniny nebo proč by si měly děti hrát se stavebnicemi. P
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Muži, kteří navštěvovali stánek Plzeňského kraje na veletr-
zích cestovního ruchu, často vyprávěli své příběhy, které 
na vojně zažili. A tak se zrodil nápad na turistický pro-

dukt, který je zaměřen na bývalá vojenská kasárna, vojenská muzea 
a vůbec na vojenské dědictví regionu, který protínala demarkační 
linie rozdělující Evropu, jeho hranice představovala neprodyšnou 
železnou oponu a který byl prezentován jako „pevná hráz sociali-
smu a míru“.  Vznikla brožura mapující kasárna a vojenská muzea 
v Plzeňském kraji a web vojenskaturistika.cz, který dále přibližuje 
historii vojenství v regionu. Mimo samotné vojenské objekty ob-
sahují inspiraci na výlety po okolí, při nichž se zabaví celá rodina. 
Produkt cílí především na bývalé „záklaďáky“, kteří na těchto mís-
tech prožili kus svého života a mají s nimi spojené nezapomenu-
telné zážitky.

WWW.VOJENSKATURISTIKA.CZ
Webová stránka vojenskaturistika.cz seznamuje návštěvníka s vo-
jenským dědictvím našeho regionu. Místa, která ho zajímají, může 
snadno najít na interaktivní mapě kraje, na níž jsou vyznačená ka-
sárna, muzea a další vojenské objekty. Ale najde tu i směr na web 
cestyosvobození.cz, který představuje cestu spojeneckých armád 
při osvobození Československa. Zkrátka web poskytne inspiraci 
zájemcům o historii vojenství z jakéhokoli období 20. století.

ATOMMUZEUM 
Nachází se na jižním okraji Brd, mezi obcemi Borovno a  Míšov. 
Nejstřeženější a nejutajovanější místo v bývalém Československu je 
dnes světovým unikátem. Je to jediný jaderný sklad na světě, který 
je otevřený návštěvníkům. Muzeum dokumentuje vývoj jaderných 

Plzeňský kraj přichází s novým 
a unikátním produktem cestovního 
ruchu, který je zaměřen na vojenskou 
turistiku. Inspirací pro jeho vznik byl 
zájem bývalých vojáků základní vojenské 
služby, kteří právě v našem kraji sloužili.

Když jsem  
já sloužil
na západě  
Čech
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zbraní od roku 1945, včetně modelu plutoniové bomby použité 
v Nagasaki. Ve čtyřech sálech najdete expozice věnované studené 
válce, sovětskému a americkému atomovému programu a využi-
tím jaderné energie v dobách míru. 
http://www.atommuzeum.cz/

MUZEUM NA DEMARKAČNÍ LINII ROKYCANY
Největší soukromé vojenské muzeum v České republice se nachází 
u Rokycan v bývalých kasárnách raketového pluku. V expozicích je 
k vidění přibližně 190 ks zcela pojízdné techniky s datem výroby 
od roku 1918 do současnosti. Mnoho z těchto vozidel si zahrálo 
i ve známých filmech a seriálech, jako jsou Vyprávěj, Lidice, Kolja, 
Tobruk, Obecná škola nebo Zdivočelá země. 
www.vojenskemuzeumrokycany.cz

MUZEUM ŽELEZNÉ OPONY 
Muzeum se nachází v  historické budově bývalé celnice na Roz-
vadově a vypráví příběhy odvahy a touhy po svobodě lidí, kteří se 
pokoušeli překonat železnou oponu, a připomíná cenu, kterou za 
svou snahu o svobodu zaplatili. 
Návštěvníci zde uvidí více než 
800 exponátů a 1000 fotogra-
fií, od osobních předmětů po 
komunikační technologie. Ra-
ritou je originální telefon býva-
lého prezidenta Gustáva Husáka 
s  přímým spojením do Kremlu 
a originální uniforma a pendrek 
policisty zasahujícího 17. listo-
padu v Praze na Národní třídě. 
www.muzeumrozvadov.eu

PATTON MEMORIAL
Jako jediné muzeum v  Čes-
ku se zaměřuje na specifické 
období osvobození západních 
a  jihozápadních Čech ame-
rickou armádou v  roce 1945, 
přičemž sleduje cestu vojáků od vylodění v Normandii přes bitvu 
v Ardenách až po jejich působení v západních Čechách. Expo-
zice provází návštěvníky osvobozením českého západu a nabízí 
autentické předměty, fotografie a  vzpomínky pamětníků, které 
dokumentují válečné události, včetně artefaktů z bojišť, výstroje 
a vybavení amerických vojáků. 
www.patton-memorial.cz

MUZEUM STŘEDNÍCH BRD 
Muzeum se nachází v prostorách bývalých kasáren ve Strašicích 
a nabízí návštěvníkům dva prohlídkové okruhy zaměřené na vo-
jenské dějiny a stará řemesla. Stálá expozice ve funkcionalistické 
velitelské vile seznamuje s dějinami vojenského prostoru v Brdech. 
Na vlastní kůži můžete okusit i atypickou ubytovnu v dřevěných 
kasárnách z 30. let. Ta nabízí ubytování ve stylu vojenské nocležny. 
Mimo vojenské tématiky nabízí muzeum také expozice zaměřené 
na sbírky geologie, paleontologie, botaniky a zoologie.
www.muzeumstrasice.eu

AIR PARK VE ZRUČI
Unikátní sbírka letadel a vojenské techniky, která čítá 50 letadel 
a 20 tanků a obrněnců z období od druhé světové války až po sou-

časnost. Můžete tu nahlédnout do útrob tanku či obrněného trans-
portéru, prohlédnout si vrtulník nebo vlézt do tryskového motoru.
www.airpark.wz.cz

AUGMENTAČNÍ SKLAD V DOBŘANECH
Stálá výstava na téma vojsko od roku 1918 do současnosti nabízí na-
příklad unikátní expozici věnovanou náletu z druhé světové války 
na Dobřany, které se staly mylně terčem bombardování. Vystaveny 
jsou tu i zajímavé dobové relikvie, které se našly přímo v Dobřa-
nech nebo pocházejí od vojenských útvarů zde sídlících.

OSLAVY OSVOBOZENÍ
Přelom dubna a května je v našem kraji od roku 1990 každoroč-
ně ve znamení velkolepých oslav konce druhé světové války. O to 
významnějších, že jsme si dlouhá desetiletí naše skutečné osvo-
boditele, západní spojenecká vojska, připomínat nesměli. Ani le-
tos, 79 let od konce války, nemohou oslavy chybět. A zdaleka nejde 
jen o vyhlášené Slavnosti svobody, na které se do Plzně sjíždějí lidé 
z celé Evropy i zámoří. Svou vděčnost za svobodu vyjadřují i obyva-

telé dalších měst a obcí. A tak se 
i letos můžeme těšit na oblíbené 
dobové vojenské kempy, fasci-
nující Konvoj svobody a  samo-
zřejmě bohatý hudební program 
nebo aktivity pro rodiny s dětmi. 

80 LET OD SESTŘELENÍ 
LIBERATORU
V únoru uplynulo 80 let od se-
střelení amerického bombardé-
ru Liberator na Dubči u  Nepo-
muka. Čtvrtého května proběhne 
pietní akt, který tuto událost 
připomene. Ve 13 h se v kostele  
sv. Jana Nepomuckého usku-
teční modlitba za oběti bom-
bardéru. O půl hodiny později 
dorazí na nepomucké náměstí 

kolona vojenských historických vozidel. Ve tři hodiny odpoledne je 
naplánován přejezd na místo dopadu sestřeleného bombardé-
ru na Dubeč a v půl čtvrté nad Nepomukem proletí dva letou-
ny JAS-39 Gripen. Od 16:30 se v sále Městského muzea uskuteční 
setkání s příbuznými padlých letců a dalšími pamětníky. 

TIPY NA OSLAVY OSVOBOZENÍ 
Tachov / 20. dubna, 9:30  

POCHOD PO TRASE POCHODŮ SMRTI  
Z DUBNA 1945, SRAZ NA MOHYLE

Bělá nad Radbuzou / 26. dubna, 14:00  
ŠTAFETOVÝ BĚH PO STOPÁCH OPERACE KOVBOJ

Janovice nad Úhlavou / 3. května, 10:00  
KONVOJ HISTORICKÝCH VOZIDEL AMERICKÉ ARMÁDY

Přeštice / 4. května, 11:00  
MÁJOVÉ OSLAVY NA NÁMĚSTÍ 

Domažlice / 5. května, 20:00  
KONCERT BIG BANDU KONZERVATOŘE PLZEŇ 

A PROJEKCE FOTOGRAFIÍ Z OSVOBOZENÍ NA VĚŽ
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KDYZ JSEM V

JA SLOUZIL
VI

V VNA ZAPADE CECH 
I

Po stopách bývalých kasáren v Plzeňském kraji 

Brožura KDYŽ JSEM JÁ 
SLOUŽIL NA ZÁPADĚ ČECH 
mapuje kasárna a zajímavosti 
v Plzeňském kraji a popisuje 
jejich historii a  pluky, které 
v nich sloužily. Zve k návště-
vě pěti vojenských muzeí, 
obsahuje doprovodný itine-
rář s dalšími turistickými cíli 
a zajímavostmi v okolí vojen-
ských cílů, ale najdete tu také 
slovníček vojenského slangu, 
který používali vojáci základ-
ní služby.



V březnu jsme si 
připomněli 25 let 
od vstupu do NATO, 
v květnu oslavíme 79 let 
od osvobození západních 
Čech americkou armádou. 
Jaké poučení bychom 
si měli vzít z minulosti
pro zajištění bezpečnosti 
a svobody v naší zemi
v kontextu současných 
bezpečnostních 
výzev ve světě?

H
Y

D
E

P
A

R
K

12          www.plzensky-kraj.cz

Rudolf ŠPOTÁK (PIRÁTI) 
hejtman Plzeňského kraje

Myslím, že si musíme připomenout, že byť se členství naší země 
v alianci zdá být samozřejmé, naše cesta do ní nebyla rozhodně 
jednoduchá. Ještě deset let před samotným vstupem jsme byli sou-
částí Varšavské smlouvy a Evropu nesmiřitelně rozdělovala železná 
opona. Pro většinu z nás, kdo si ten den pamatujeme, to tehdy bylo 
potvrzením, že se Česká republika vrátila tam, kam patří, do rodiny 
evropských svobodných demokracií. Stejně jako do EU jsme i do 
NATO vstoupili dobrovolně a spolu s dalšími spojenci rozhoduje-
me takříkajíc "u jednoho stolu" o důležitých záležitostech v rámci 
obrany našich zemí či o postoji k válečným konfliktům eskalujícím 
mimo ně. Dnes je to zřetelně viditelné v případě ruské agrese na 
Ukrajině. Je nutné rovněž zdůraznit, že naše země nikdy neměla 
tak silné bezpečnostní garance, jaké nám dnes poskytuje členství 
v NATO. Díky tomu jsme bezpečnou a stabilní zemí. Musíme mít 
na paměti, že válečné konflikty, nestabilita a násilí znamenají pád 
do chudoby a nejistoty. Proto je pro nás tak důležité mít spolehli-
vé spojence. Víme, kam v rámci svobodných demokracií patříme 
a kde máme záruku stejného nahlížení světa. Česká republika za 
25 let členství v alianci jasně dokázala, že není jen pasivní příjemce 
bezpečnostních garancí. Jsme aktivní spojenec, který svým part-
nerům neváhá pomoci, a podílí se tak na rozvoji kolektivní obrany 
Aliance podle vzoru "jeden za všechny, všichni za jednoho".

Marek ŽENÍŠEK  (TOP09)
zastupitel Plzeňského kraje

Základním pilířem naší bezpečnosti je naše členství v Severoat-
lantické alianci. Letos si připomínáme dvacet pět let našeho 
členství v  NATO. Čtvrt století jsme součástí největší obranné 
aliance na světě, která našim občanům zaručuje bezpečnost. 
NATO je aliance založená na kolektivní obraně, kde každý člen-
ský stát musí plnit své závazky, jinak ohrožuje všechny ostatní. 
S ohledem na rizika, kterým dnes čelíme, je zřejmé, že musí-
me dávat na obranu mnohem víc, abychom mohli žít v bezpečí. 
Být součástí NATO má pro nás obrovskou hodnotu. A jestli nám 
ruská agrese na Ukrajině něco ukazuje, pak to, že tuto hodnotu 
nelze úplně vyčíslit. Bezpečnost nikdy nebyla a nikdy nebude 
zadarmo. Nezapomínejme na to.

Pavel ČÍŽEK (STAN)
náměstek hejtmana pro oblast dopravy

Z  dětství si intenzivně pamatuji rachot transportérů a  tanků, 
ozbrojené sovětské regulovčíky na křižovatkách, časté tajemné 
noční přesuny vojenských kolon, přelety migů. Na vojně kaž-
dodenní školení a  plány jak postoupíme do Německa, kolik je 
tam mechanizovaných brigád a jak nám pomohou bratrské stá-
ty Varšavské smlouvy. A pak jsme u nás v Poříčí jako Občanské 
fórum pořádali na nádvoří zchátralého zámku radostnou měst-
skou slavnost k  odchodu posledního sovětského vojáka. Velmi 
jsem si oddechl, když jsme se stali členy Severoatlantické alian-
ce. Bohužel již v té době se objevila opět válka v Evropě – rozpad 
Jugoslávie. Naštěstí se díky zásahům Evropy i NATO nedostal do 
zamrzlé fáze pozičních frontových bojů. Přesto to byl konflikt 
krutý – řady křížů, hrobů ve Srebrenici mluví i beze slov. Pak 
nastal v Evropě klid a tak jsme se cítili v bezpečí, že jsme pustili 
domů dvacetileté vojáky a ponechali si jen malou profi armádu 
a dost jsme na ní šetřili. A najednou Rusko porušilo vše, co se 
dojednalo na konci 2. světové války: sebralo Ukrajině Krym a pak 
ji přepadlo a chtělo obsadit celou. Na ukrajinském území je nyní 
válka s  frontou, minovými poli, dělostřelectvem, válka, jakou 
byla 1. i 2. světová. A protože žijeme v 21. století, jsme nepřetr-
žitě zaplavováni ruskou propagandou, lží, znejišťováním, tisíci 
mailů, zpráv, které se nás snaží oslabit a nahlodat. Nedejme se. 
Patříme mezi 8% obyvatel planety, žijících v demokracii, ve svo-
bodě. A  jsme silní díky vojenskému uskupení demokratických 
států - Severoatlantické alianci.
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Marie POŠAROVÁ  (SPD)
zastupitelka Plzeňského kraje

ČR nebyla na vstup do NATO připravena. Zastaralá výzbroj, nedo-
statečná výstroj, staré taktické postupy. Takže jsme všichni oče-
kávali, že vybavení a  zabezpečení vojáků v  zahraničních misích 
dosáhne stejné úrovně i v ostatních součástech armády po našem 
vstupu do NATO. Ve skutečnosti se to až na výjimky nestalo, a to 
přetrvává do dnešních dnů. Dochází k výstavbě speciálních jedno-
tek, která je finančně mimořádně náročná, i když ji po nás nikdo 
nepožaduje. Názornou ukázkou jsou americké stíhací letouny F-35, 
které draze nakupujeme. To má samozřejmě vliv na moderniza-
ci, udržování a rozvoj schopností ostatních druhů vojsk. Zásadní 
problém, na který poukazujeme, je, že se armáda nemodernizuje 
průběžně. Armáda postrádá jasnou dlouhodobou koncepci. Musí-
me si také jasně říci, že chybí lidské zdroje, které by byly ochotny do 
armády vstoupit, neboť se změnila mentalita naší mladé generace. 
To vnímám jako bezpečnostní výzvu, kterou bychom měli řešit.

Jiří VALENTA (KSČM) 
zastupitel Plzeňského kraje

V  této oblasti spatřuji několik možností. Samozřejmou a  ne-
zbytnou součástí posilování bezpečnosti jako celku je moderni-
zace a profesionalizace naší armády, čemuž se asi do budoucna 
nevyhneme. S tím musí také pochopitelně korelovat naše zahra-
niční politika. Trapný politický aktivismus, který předvádí naše 
vláda, destruuje naše dříve pevné přátelské vazby s mnohými 
zeměmi, které jsme si takto „umně“ vystavili do role potenci-
álního útočníka. Není divu, míchat se do vnitrostátních otázek 
jiných zemí nám prostě nepřísluší a nelze se potom divit, když 
počet nepřátel logicky stoupá geometrickou řadou. Za vhodnou 
alternativu k paktu NATO, který je jednoznačně fíkovým listem 
a četnickou pěstí agresivní zahraniční politiky USA, lze považo-
vat navazování bilaterálních smluv o bezpečnosti a spolupráci 
s  jednotlivými zeměmi. Ve tvorbě a  posilování velkých vojen-
ských bloků není budoucnost, naopak, stále více potvrzují svoji 
dysfunkčnost a přispívají ke vzniku světového válečného kon-
fliktu, který by mohl být pro naši planetu fatálním!

Petr VANKA (ANO 2011)
náměstek hejtmana pro oblast regionálního rozvoje, 

IT a evropských záležitostí

Jsme v EU a jsme v NATO. Pro bezpečnost země bezpochyby dob-
ré a výhodné. Vzpomeňme si, jak v minulosti naše země ve středu 
Evropy vždy válkou trpěla. Přes nás se vždy valila cizí vojska nebo 
se bojovalo přímo na našem území. Okolní větší státy měly neustá-
le potřebu nás nějakým způsobem ovládat a tvořili jsme pomysl-
nou hranici mezi západem a východem. My, Západočeši, vnímáme 
minulost o to bolestivěji, že naše území v dubnu a květnu 1945 sice 
osvobodili Američané, ale stejně jsme pak byli dáni pod sovětský vliv, 
kde jsme zažívali studenou válku spojenou s nenávistnou komuni-
stickou propagandou. Vzhledem k velikosti naší země a geografické 
poloze je logické, že k zajištění naší bezpečnosti musíme být součástí 
bezpečnostního paktu více evropských zemí, a tím je NATO. Na zá-
kladě historických zkušeností k zajištění bezpečnosti země je však 
třeba nespoléhat se plně na ostatní, ale my sami musíme být tak sil-
ní, aby se nikomu nevyplatilo na nás zaútočit. Neříkám, že zvítězíme, 
ale ztráty útočníka musí převýšit jeho případné zisky. A k tomu vede 
jen jedna cesta - modernizace naší armády, technologický pokrok 
a přizpůsobení se novým způsobům vedení války.

Ivo GRÜNER (SOCDEM), 
zastupitel Plzeňského kraje

Minulost a především současnost ukazuje, že je potřeba neustá-
le mít v podvědomí možné ohrožení našeho státu. Téměř 80 let 
míru mne vede k názoru, že jen integrace v Evropě nás ochrání 
od válečných konfliktů v budoucnu! Silnější EU a sebevědomé 
vystupování ČR ve všech oblastech společných rozhodování 
„27“ společně s rozvíjejícím se partnerstvím v NATO je jistotou 
bezpečnosti ČR! Proto: Chceme, aby ČR byla nadále sebevědo-
mým členem NATO a přispívala k posilování jeho role garanta 
kolektivní bezpečnosti. Budeme podporovat i  užší vojenskou 
spolupráci v  rámci EU. Podpoříme pokračující modernizaci 
ozbrojených sil a výzbroje Armády ČR, aby odpovídaly součas-
ným hrozbám a  aliančním standardům a  dokázaly odolat tzv. 
hybridním hrozbám, mezinárodnímu organizovanému zloči-
nu i  mezinárodnímu terorismu. Modernizaci bezpečnostních 
struktur budeme systematicky propojovat s podporou českého 
obranného a bezpečnostního průmyslu, průmyslovými inova-
cemi a  rozvojem bezpečnostních technologií. Suverenita není 
možná bez fungující armády, jako dlouhodobě udržitelné výdaje 
na obranu považujeme 1,4 % HDP vzhledem k schopnosti armá-
dy efektivně nakupovat. Nebudeme podporovat zřízení jakéko-
liv cizí vojenské základny na českém území.
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Návrat bobrů se neobešel bez těžkostí a jejich působení je vnímáno často negativně. 
Bobři svou činností zejména narušují protipovodňové nebo rybniční hráze, ucpá-
vají koryta vodních toků a likvidují dřeviny nebo zemědělské plodiny v okolí rybníků 

a řek. Vybudované bobří hráze způsobují zaplavování zemědělsky obhospodařovaných po-
zemků a zahrad. Podél vodních toků můžeme pozorovat okousané stromy, které kvůli tomu 
zahynou, a často dochází i k poškozování další zeleně a ovocných stromů v blízkosti vod.

Na druhou stranu bobr svými stavbami, v podobě nejrůznějších hradů, důmyslně rozšiřuje 
prostor vodních toků, vrací do nich členitost a mrtvé dřevo, a tím přispívá k zadržování vody 
v krajině. Dělá vše proto, aby z uměle upravených a člověkem regulovaných kanálů vytvořil opět 
přirozené vodní toky s mokřady, které v naší krajině mají a vždy měly nezastupitelné místo. 

Jeho činnost podporuje zadržení vody v krajině. Příkladem může být i Janovský mokřad 
nedaleko Nýřan, který vznikl právě díky bobrově aktivitě. Bobr evropský se tak stal i vítanou 
pracovní posilou aktivity Zdravá krajina, která se snaží o obnovu biodiverzity a vodního re-
žimu v krajině. 

V mnoha lokalitách jsou vynakládány nemalé finanční prostředky a značné úsilí na revitali-
zaci vodních toků a na to, aby se obnovila retenční schopnost krajiny. Bobr tuto činnost provádí 
přirozeně a zdarma. Přestože v některých lokalitách dochází ke střetům mezi člověkem a bob-
ry, přestože některé stavby a vodní díla je nezbytné před činností těchto hlodavců ochránit, 
přítomnost bobra v naší krajině má pozitivní vliv a jeho činnost je jedinečná a nenahraditelná. 
Je nutné stále hledat kompromis mezi naší touhou mít z krajiny zahrádku a nutností ponechat 
alespoň část přírody a krajiny přirozenému vývoji. Ona totiž nejlépe ví, co je pro ni dobré. 

Bobr v naší krajině:  
pohroma, nebo pomocník? 
Bobr evropský je naším největším hlodavcem. Tento zavalitý, až metr dlouhý živočich 

může vážit i 30 kg, a přestože byl na přelomu 18. a 19. století v našich končinách 
vyhuben, v posledních desetiletích se vrací zpět. Jeho působení v krajině má pozitivní  

i negativní dopady, které se mnohdy nesetkávají s pochopením.  

O PROJEKTU  
ZDRAVÁ KRAJINA
Naše krajina není v dobrém sta-
vu. Sucho, eroze nebo povodně 
ji dnes zasahují mnohem víc 
než kdy v minulosti. Proto chce-
me krajině vrátit její původní 
funkci a  rozmanitost. Problé-
my v krajině nezmizí ze dne na 
den, ale pomocí malých dílčích 
opatření dokážeme zlepšit její 
stav. Každý z nás může pomoci. 
Více o projektu a realizovaných 
opatřeních si přečtěte na webu 
www.zdravakrajinapk.cz.  

Přijeďte se podívat do Janovského mo- 
křadu. Spatříte zde nejen práci bobra 
evropského, ale také hnízdiště vzácných 
druhů ptáků nebo domov Exmoorských 
ponny či praturů. Pusťte si video o Ja- 
novském mokřadu a dozvíte se více. 

Odkaz na video:



Půlmaraton omezí dopravu
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materiály, které zaručují optimální ventilaci a odvod potu a zajistí 
tak maximální komfort a spokojenost.

Zábava nejen pro běžce
Půlmaraton Plzeňského kraje láká ovšem také na bohatý dopro-
vodný program ve Škodalandu. O hudební doprovod se postará 
skupina SEMTEX. Děti se vydovádějí na obří nafukovací překáž-
kové dráze a skákacích hradech. Připravena bude tradičně horo-
lezecká stěna i malování na obličej. 

Novinkou tohoto ročníku je spolupráce s  Krašovská Aktivity 
centrum Plzeň. To si připravilo několik sportovních stanovišť pro 
dětské i dospělé návštěvníky. Pro dospělé účastníky bude k dis-
pozici stan pro rozcvičení. V  dětské zóně bude atletická dráha 
s kužely, bosu i koordinačním žebříkem. K dispozici budou rov-
něž Kangoo boty a chybět nebude ani parkourová dráha s překáž-
kami nebo trampolíny. Děti, které si budou chtít po sportovním 
výkonu odpočinout, mohou využít zázemí s kreativním tvořením. 

Součástí Půlmaratonu Plzeňského kraje bude také nezisková 
organizace Cesta za snem. Návštěvníci budou mít příležitost si na 
speciálních trenažérech vyzkoušet, jak sportují hendikepovaní lidé.

A ve spolupráci s Diakonií Západ v rámci projektu Voda po-
máhá můžete opět přispět na prázdninové pobyty dětí z  ná-
hradní rodinné péče. Stačí si koupit láhev vody na stánku Dia-
konie Západ. Svůj prodejní stánek bude mít na akci i  spolek 
Maminy s rakovinou. 

Velká fan zóna se skvělou atmosférou pak čeká běžce opět na 
náměstí T. G. M. v Dobřanech. Tady zahraje DJ Petr Berka a vy-
stoupí tanečnice z taneční školy Dance Nation Plzeň.

Pro aktuální informace sledujte facebookové a webové stránky 
dopravců a půlmaratonu.

V sobotu 27. dubna se běží další ročník Půlmaratonu Pl-
zeňského kraje. Protože jeho trasa vede po komunika-
cích a silnicích, dotkne se závod i dopravy. 

Provoz bude omezen na trase Plzeň - Bory - Litice - Šlovice 
- Dobřany - Lhota - Valcha od 9:50 do 13:00 hodin. Policisté 
žádají řidiče, aby v případě potřeby využili náhradní objízdné 
trasy a respektovali pokyny policistů a dočasná dopravní ome-
zení po celou dobu závodu. 

Půlmaraton se dotkne i cestování veřejnou dopravou. Dojde 
k omezení a zrušení linky MHD č. 26 Bory-Nová Ves a linky č. 21 
Bory-Litice a spojů 103 a 104 linky č. 450561 v čase od 10:00 do 
13:00 hodin.

Půlmaraton i kratší trasy 
Půlmaraton Plzeňského kraje startuje z areálu Škodaland v Plz-
ni. Běžci půlmaratonu se na start závodu postaví v  10 hodin, 
kratší tratě odstartují o 15 minut později. Certifikovaná půlma-
ratonská trať o délce 21,0975 km prověří odhodlanost i fyzičku 
všech běžců. Trasa vede od areálu Škodaland přes Litice, Šlo-
vice, Dobřany, Lhotu a  zpět k  vodní nádrži České údolí. Kdo 
si netroufá na půlmaraton, pro toho organizátoři připravili 
kratší tratě, jako je krajská desítka, krajská pětka, týmové běhy 
a DAIKIN dětské běhy. 

Běžci se mohou registrovat přes webové stránky závodu 
www.pulmaraton-pk.cz v sekci registrace, ale jde to i ještě před 
závody přímo v areálu Škodaland v Plzni, a to v pátek 26. a v sobotu 
27. dubna. Výše startovného se liší podle toho, jaký běh si vyberete 
a také v jakém termínu si registraci zakoupíte. V rámci startovné-
ho si můžete také koupit funkční triko a čelenku Alisy s motivem 
vytvořeným pro tento ročník. Výrobce používá kvalitní a prodyšné 

Navštivte stránky: 
pulmaraton.plzensky-kraj.cz



Nominujte své blízké na 
Cenu hejtmana za celoživotní 
přínos Plzeňskému kraji či 
Cenu hejtmana za záchranu 
lidského života v roce 2023.

Vyplněním a odesláním/předáním návrhu nominace Plzeňskému kraji dává podávající výslovný souhlas, aby Plzeňský kraj se sídlem 
Škroupova 1760/18, 301 00 Plzeň, IČO 70890366 zpracoval osobní údaje v rozsahu dle nominačního formuláře pro účely administrace 
cen hejtmana za celoživotní přínos Plzeňskému kraji a za záchranu lidského života v roce 2023. Oprávnění subjektu údajů a podmínky  
a účely zpracování jsou zveřejněny na https://www.plzensky-kraj.cz/nominujte-sve-blizke-na-cenu-hejtmana-za-celozivo

celoživotní přínos Plzeňskému kraji / záchranu lidského života v roce 2023 

Jméno, adresa, telefon a email navrhované osoby:

Popis mimořádných zásluh (možno přiložit životopis) / popis záchrany života:

Moje jméno, adresa, telefon a email:

Nominace s podrobným popisem 
navrhované osoby posílejte od 1. 3. 
do 1. 6. 2024 na adresu: Plzeňský 
kraj, kancelář hejtmana, Škroupova 
18, 306 13 Plzeň nebo elektronicky  
na cenahejtmana@plzensky-kraj.cz.  
Formulář lze vyplnit i přímo na: 
www.plzensky-kraj.cz.
Slavnostní předání cen z rukou  
hejtmana Plzeňského kraje proběhne 
během slavnostního Galavečera  
Plzeňského kraje v listopadu 2024.

Máte ve svém okolí někoho, 
kdo se během svého života 
zasloužil o rozvoj Plzeňského 
kraje a přispěl tak k jeho  
dobrému jménu?

Víte o někom, kdo v našem 
kraji nezištně pomohl osobě 
v ohrožení života a svým 
přičiněním jí život zachránil?

Navrhuji na Cenu hejtmana za


